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BRMG-KSiB-II.0012.2.2016 
 

PROTOKÓŁ NR 28–2/2016 
 

z posiedzenia Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, które odbyło się  
w dniu 29 lutego 2016 roku, a rozpoczęło się o godz. 16.00, w sali nr 007 w 
Nowym Ratuszu przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 

Na stan sześciu (6) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło pięć osób (5), 
czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
Nieobecny: radny Jerzy Milewski. 
 

Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 i nr 2 
do protokołu. 
 

Posiedzeniu przewodniczył Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska. 
 

Po stwierdzeniu quorum, otworzył 28 posiedzenie Komisji, powitał zebranych i 
poinformował, że porządek obrad został w terminie regulaminowym drogą 
elektroniczną wysłany do radnych - porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

1. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyrażenia zgody na 
udzielenie pomocy finansowej jednostce samorządu terytorialnego celem prowadzenia 
wspólnej polityki kulturalnej Miasta – druk nr 581. 
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie aktualizacji Założeń do 
planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe miasta Gdańska – 
druk nr 580.    
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

3. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk nr  
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

4. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie 
uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk nr  
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

5. Budżet Obywatelski 2015 – Modernizacja istniejącego ciągu pieszego – bulwar na ciąg 
pieszo – rowerowy z wydzieleniem ścieżki rowerowej na Przymorzu – dokończenie 
projektu. 
Przedstawiają: Przedstawiciele Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska, Przedstawiciele Wydziału 
Rozwoju Społecznego Referatu Inicjatyw i Konsultacji Społecznych, Pan Krzysztof Skrzypski – z 
gdańskiego koła Polskiego Stowarzyszenia na Rzecz Osób Upośledzonych Umysłowo 

6. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 

Następnie Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały RMG w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska otrzymał nr 583, a 
projekt uchwały RMG zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta 
Gdańska na 2016 rok nr 584.    
 

Uwag do porządku posiedzenia nie było. 
 

Następnie Przewodniczący poddał pod głosowanie przyjęcie porządku posiedzenia. 
Głosowanie:  
4 za – jednogłośnie 
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PUNKT – 1 
 
Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyrażenia zgody 
na udzielenie pomocy finansowej jednostce samorządu terytorialnego celem 
prowadzenia wspólnej polityki kulturalnej Miasta – druk nr 581. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
3 marca 2016 r. - BRMG-S.0006.29.2016). 
 
Pani Anna Czekanowicz- Drążewska – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury, w 
imieniu wnioskodawcy, przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji podziękował za przedstawienie 
projektu uchwały, a następnie otwierając dyskusję zapytał: Jak tą kwotę 3 mln zł 
można porównać do lat poprzednich?   
 
Pani Anna Czekanowicz- Drążewska – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
W zeszłym roku było to 2 mln zł, dwa lata temu 2,5 mln zł, w tym roku 3 mln zł.   
 

Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Dlaczego wzrost i akurat taka kwota?  
 
Pani Anna Czekanowicz- Drążewska – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Dlatego, że miasto zdecydowało się zaangażować we wspólny projekt z Urzędem 
Marszałkowskim, który polega na utworzeniu Muzeum Sztuki Współczesnej.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący poddał pod głosowanie 
przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego 
w druku nr 581. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 

Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Panią Annę Czekanowicz – Drążewską – Dyrektor 
Biura Prezydenta ds. Kultury, w wyniku przeprowadzonego głosowania, 
jednogłośnie - 4 głosami za, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały, zawarty w 
druku nr 581. (Opinia nr 28-2/123-4/2016).  
 

 

PUNKT – 2 
 
Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie aktualizacji 
Założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe 
miasta Gdańska – druk nr 580. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
3 marca 2016 r. - BRMG-S.0006.28.2016). 
 

Pan Kazimierz Kuncewicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej, w 
imieniu wnioskodawcy, przedstawił projekt uchwały, a następnie prezentację, 
która stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
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Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji podziękował za przedstawienie 
projektu uchwały, a następnie otwierając dyskusję zapytał: 
Kiedy prawo nakazuje, żebyśmy przyjęli kolejny tego typu dokument?  
 
Pan Kazimierz Kuncewicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej 
Za trzy lata.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Czyli w 2019 roku. 
 
Pan Kazimierz Kuncewicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej 
Tak. 
 
Radna Dorota Dudek – członek Komisji  
Chciałam się tylko upewnić, czy to bezpieczeństwo energetyczne odnosi się do 
okresu tych 15 lat? A tylko co trzy lata jest aktualizacja?   
 
Pan Kazimierz Kuncewicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej 
Taka jest perspektywa. Tak. 
 
Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący poddał pod głosowanie 
przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego 
w druku nr 580. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Pana Kazimierza Kuncewicza – Przedstawiciela 
Wydziału Gospodarki Komunalnej, w wyniku przeprowadzonego głosowania, 
jednogłośnie - 5 głosami za, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały, zawarty w 
druku nr 580. (Opinia nr 28-2/124-5/2016).  
 

PUNKT – 3 
 
Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – 
druk nr 583.              
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
3 marca 2016 r. - BRMG-S.0006.31.2016). 
 

Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków, w 
imieniu wnioskodawcy, przedstawiła projekt uchwały. 
 

Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji podziękował za przedstawienie 
projektu uchwały, a następnie otwierając dyskusję powiedział: 
Zacznę takim pytaniem generalnym, bo projekty dotyczące modułowych budynków 
czy przedszkoli czy żłobków czy projekt dotyczący basenu na Osowej to były taki 
projekty, które już wcześniej w Gdańsku były realizowane i one były dostosowane i 
na tej podstawie prawdopodobnie były robione kosztorysy. Teraz się okazuje, że 
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tych środków jest za mało i te ceny są zupełnie inne. Czy to wynika z jakiejś 
sytuacji zmiany na rynku czy dostosowania? Jak to generalnie wygląda?  
 

Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Jeśli chodzi o żłobki modułowe to te, które są w tej chwili realizowane są dwa razy 
większe niż te, które realizowaliśmy. Żłobki realizowaliśmy mniejsze. W związku z 
tym trudno nam było ocenić czy koszt dwa razy większego obiektu to jest razy dwa 
czy razy półtora. Mieliśmy szacowane kwoty. Jedną umowę podpisaliśmy, a z 
drugiej chyba się wycofał wykonawca. Nawet byliśmy gotowi zabezpieczyć 
dodatkowe środki, ale wykonawca się wycofał.   
 

Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Czyli które będziemy realizować?  
 

Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Oba będziemy realizować, tylko jedno już jest po przetargu, a drugie jest 
projektowane i jeszcze raz będzie postępowanie przetargowe.  
 

Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Na które podpisaliśmy umowę?  
 

Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Na Jasieniu. Są też jeszcze zawsze kwestie adaptacji do danego miejsca, które 
generują koszty i tu w tym przypadku kwestia technologii energooszczędnej. 
Szliśmy trochę większym nakładem, żeby później było to tańsze w utrzymaniu.  
 

Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Poza tym też inne koszty są kiedy się robi procedurą zaprojektuj i wybuduj. Zwykle 
wykonawcy sobie doliczają za ryzyko. A kolejne przedszkole, które nam nie udało 
się rozstrzygnąć jest w tej chwili projektowane i przetarg będzie już po uzyskaniu 
projektu i pozwolenia na budowę.  
 

Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
A kwestia basenu? Bardziej do budżetu pytanie?    
 

Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Są odtwarzane środki. Basen też mieliśmy sytuację, że wycofał się wykonawca i 
trzeba było powtórzyć procedurę, stąd środki, które mieliśmy zarezerwowane nie 
udało się ich wydatkować, ale one są zbilansowane w całości. 
 

Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Jeżeli chodzi o zadanie… 
 

Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
Na stronie 15 uzasadnienie jest. 
 

Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Ono kosztuje w tej chwili w sumie 11 mln 200 tys. zł. 
 

Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Przy szkole kosztuje 7 mln, wolnostojące więcej, ale mamy zabezpieczoną kwotę 
brutto, aby podpisać umowę musi być pełne finansowanie. VAT będzie odzyskany, 
więc tak naprawdę ten koszt będzie niższy o te 23%.  
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Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Pytam bardziej przyszłościowo, bo wiem, że tych basenów planujemy zbudować w 
najbliższym czasie.  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Zakładamy 10 mln, chcemy się mieścić w koszcie netto, ale z powodu VAT-u 
musimy mieć pełną kwotę zabezpieczoną.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Dziękuję. Drugie pytanie dotyczące GPKM III B, bo tam jest duże zmniejszenie. 
Czego to dokładnie dotyczy?   
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
5 mln wpłynęło w zeszłym roku, a 10 mln jest aneks. 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
W zeszłym roku robiliśmy operację przeniesienia dofinansowania z Trasy 
Słowackiego na GPKM III Ci III B. Po pierwsze szacując na podstawie już 
poniesionych wydatków to jest jedna rzecz, a druga też mieliśmy zabezpieczone po 
stronie dochodów kwoty stanowiące rezerwę w projekcie i dodatkowo jeszcze … 
Była rezerwa na wydatki miejskie i dodatkowo rezerwa na wydatki ewentualne 
ZKM-u. Ponieważ walczyliśmy o to, żeby oszczędności w całym projekcie można 
było przerzucić na ZKM jako partnera. Mieliśmy kilka operacji do zamknięcia w 
ostatecznym aneksie, bo po pierwsze oszczędności poprzetargowe, korekta rezerwy 
i przeniesienie części rezerwy na rzecz ZKM-u. To wszystko gdzieś na początku 
generowało bardzo duże i wydatki i dochody. Po korektach zmniejszyły się i 
dochody, ale też wydatki. Nie wydaliśmy pełnej kwoty i ok. 10 mln zł udało się 
przenieść na ZKM, za co została zrealizowana modernizacja zajezdni kolejny etap. 
Tak naprawdę zsumowaliśmy całe dofinansowanie dzieląc się częściowo z ZKM-em.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Trzecie pytanie. Dzisiaj Sejmik przekazał nam jakieś środki na budowę kładki na 
Ołowiankę. Czy to jest już skonsumowane? Będzie to dopiero w przyszłych 
zmianach?    
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Czekaliśmy na zmiany w WPF-ie i w budżecie Marszałka, żeby mieć podstawy do 
wprowadzenia tego po stronie dochodów do budżetu i wydatków. W tym 
momencie, kiedy te 2 mln 200 tys. zł wprowadzimy w budżecie będziemy mieli 
zapewnione finansowanie w prawie 100% do wartości kosztorysowej. 
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
EDF się nie wycofał? 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
EDF wpłacił do GARG-u, bo nie miał już możliwości. Mieli pewne problemy prawne, 
więc wpłacili do GARG-u na realizację układów drogowych w Gdańsku. Z drugiej 
strony GARG też miałby problem, żeby wpłacić pieniądze do miasta, więc po prostu 
wymieniliśmy się i GARG będzie finansował cześć układu drogowego w Porcie, a te 
pieniądze, które były przeznaczone z miasta na układ drogowy w Porcie 
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przeznaczymy na kładkę na Ołowiance. Generalnie wydamy wszyscy tyle samo tylko 
w innej konfiguracji.   
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Ostatnie pytanie. Zależy nam na tym, żeby 1 września uruchomić szkołę, ale 
pytanie do państwa dyrekcji, kto ją będzie uruchamiał? Która gmina?  
 
Pani Mariola Paluch – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Na dzień dzisiejszy Kolbudy.   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
U nich stoi obiekt dydaktyczny.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Zgodnie z dzisiejszymi zapisami prawnymi ta gmina, na terenie której stoi fizycznie 
budynek, więc gmina Kolbudy powinna być organem prowadzącym.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Wyrok w sprawie Kokoszek jest już prawomocny i ta szkoła nowa musi być robiona 
normalnie tak, że ona będzie prowadzona przez Gminę.  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
To jeszcze też nie jest przesądzone.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
To są niezależne rzeczy. Projekt szkoły metropolitalnej jest o tyle skomplikowany, 
że mamy trzy potencjalne organy prowadzące. Bierzemy klucz obecną wykładnię, 
czyli taką, że gdzie budynek się znajduje tam, czyli szkoła będzie szkołą kolbudzką, 
a Gdańsk będzie mieć swój wolumen uczniów do wpuszczenia.   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Na to będą specjalne porozumienia oczywiście.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Szkoła będzie oczywiście szkołą publiczną.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Szkoła ma ruszyć w 2018 r.? 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Tak, co oznacza, że w połowie marca 2018 r. musimy robić już nabór do tej szkoły. 
Także de facto mamy pół roku mniej, także to już jest zaraz, za chwilę.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Ja nie mam więcej pytań do WPF-u. Pani radna Olek, pani radna Dulkiewicz.  
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Zacznę od tego, że chciałabym takie pytania zadawać częściej szczerze mówiąc. Ja 
bym prosiła o wyjaśnienia nowej pozycji mostu nad kanałem Raduni w ulicy 
Starogardzkiej. Ogromnie się cieszę, że ona się tu znajduje, tylko całkiem 
niedawno w ramach wniosków do budżetu chyba z Komisji Zrównoważonego 
Rozwoju składałam właśnie o te inwestycje. Odpowiedź była tak stanowcza i tak 



7 
 

pozbawiająca jakiejkolwiek nadziei, że ogromnie się zdziwiłam, ale i bardzo miło 
zaskoczyłam, więc proszę tylko o krótką informację dlaczego tak nagle to się 
zmieniło.   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Most na Starogardzkiej to jest most, który od samego początku polował na 
subwencje drogowe. Takie typy projektów są bardzo wspierane przez subwencję 
drogową. 
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Ale to jest w ramach Schetynówek?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Nie. To jest osobne źródło finansowania. To jest taka subwencja, gdyby dać 
ostatnio przykłady w Gdańsku to z subwencji drogowej był robiony wiadukt Błędnik 
już trochę czasu temu, węzeł Kliniczna. Przed Euro. Próbując do tego źródła się 
dostać szukamy projektów, które są premiowane właśnie za bycie obiektami w 
drogach co najmniej wojewódzkich. Na dzień dzisiejszy zarówno most na 
Starogardzkiej spełnia taki warunek jak i na Sobieszewo. W związku z tym, że przez 
najbliższe 2 lata planujemy próbować ubiegać się, już zrobiliśmy pierwszy wniosek, 
żeby w roku 2016 otrzymać subwencję na most w Sobieszewie, w 2017 na drugą 
część, bo to są roczne operacje, co roku się występuje, to pozostaje nam, że w 
roku 2018 będziemy mogli spróbować następnego projektu. Następnym projektem, 
który posiada dokumentację projektową i pozwolenia i będą jeszcze aktualne i 
ważne to jest most na Starogardzkiej.    
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Czyli rozumiem, że mogę przekazać dobre wieści i nie będą one specjalnie 
przedwczesne?  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
To już jest w WPF-ie. Także z pełną świadomością jest wpisywany. Tam też jest 
dokumentacja, która już za chwilę przestanie być ważna, więc ją trzeba po prostu 
ratować.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Chciałam o kolejną pozycję zapytać przebudowę wiaduktu Biskupia Górka. Tu już 
mamy dokumentację i potrzebujemy dofinansowania?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Tak, koniecznie.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
W ramach puli konkursowej? Gdzieś jesteśmy? W POIIŚ? 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Do końca kwietnia przyjmowane są wnioski w konkursie na dwa rodzaje dróg: w 
sieci TNT i poza siecią TNT. Startujemy tam z dwoma projektami: dokończeniem 
trasy W-Z czyli przebudowa Kartuskiej od Otomińskiej do granicy miasta, a drugim 
z takich wniosków jest wiadukt Biskupia Górka. To jest konkurs i wynik każdy jest 
możliwy, ale ubiegamy się. Staramy się pozyskać dofinansowanie i dokumentacja 
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właśnie jest kończona, tak, żeby w kwietniu miały zdolność aplikacyjną, czyli to się 
nam dobrze układa w harmonogramie zarówno dla Kartuskiej jak i dla wiaduktu 
Biskupia Górka, ale jakie będą wyniki tego ubiegania się to trudno dzisiaj 
powiedzieć. Konkurencja jest bardzo duża i tak to wygląda na dzisiaj.   
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
W projekcie jest też przewidziany parking, to będzie parking publiczny? 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Tak. Chcielibyśmy, żeby to był … w projekcie wychodzi nam parking kubaturowy, 
który mieści się … będzie trochę podziemny, trochę naziemny i mieści nam się 
właśnie przez taką konstrukcję, może pod wiaduktem to jest za mocno 
powiedziane, ale tworzy razem jedno rozwiązanie projektowe, natomiast co do 
sposobu korzystania z niego jeszcze toczą się rozmowy też z bratnimi urzędami 
Marszałkowskim i Wojewódzkim i sposobami partycypacji i korzystania później. 
Teren jest pana wojewody, ale taka jest dzisiaj rozmowa w kwestii … właśnie to 
będzie jeden z wkładów najprawdopodobniej w tym projekcie i przekazanie 
terenu. Natomiast na pewno oba urzędy będą chciały i to się dzisiaj toczy, uzgodnić 
zasady korzystania dla swoich pracowników, ale też i dla klientów swoich urzędów i 
też w godzinach, a w których te urzędy nie funkcjonują zdecydowanie zwiększy się 
powierzchnia dla osób, które chciałyby skorzystać w celach bliskości Śródmieścia i 
Głównego Miasta, a to jest zawsze weekend i wszystkie wieczory. W takim duchu 
będzie on bardziej dostępny, a w tych godzinach pracy będzie troszeczkę mniej z 
punktu widzenia konieczności obsługi tych urzędów. Toczą się jeszcze rozmowy. To 
jest w trakcie, ale ponieważ jest to jedno rozwiązanie projektowe to chcielibyśmy 
składając o wiadukt Biskupia Górka zrealizować od razu parking.    
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Czy jest szansa na zazębienie tych robót zakładając, że dostaniemy pieniądze przy 
okazji przebudowy układu drogowego w związku z budową Forum?   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Właśnie założenie jest takie, że te projekty są tak ze sobą komplementarne, że 
spotkają się na Toruńskiej. Nawet te projekty były tak opracowywane, jako 
koncepcje, że od pewnego momentu jesteśmy w elemencie pierwszej części węzła 
Śródmieście, bo tak naprawdę to wszystko jest jednym dwu węzłem, jak to się 
fachowcy wypowiadają, czyli Wiadukt Biskupia Górka razem z innymi pracami, 
które dzisiaj się dzieją przy Forum Gdańsk tworzy jeden dwu węzeł. I z tego tytułu 
te prace są bardzo ze sobą zgrane i też jedno biuro nam projektowało te 
rozwiązania dokumentacyjne, projektowe i aż by się prosiło, żeby kontynuować te 
prace i zgrać je ze sobą.   
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Pewne elementy, które wychodzą na budowie Forum Gdańsk, to co się nie da 
zrealizować, pewne niespodzianki, które wychodzą na budowie są od razu 
uwzględniane w dokumentacji wiaduktu Biskupia Górka. To jest kwestia właśnie 
Bastionu Kot.   
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Jeszcze chciałam dopytać o kolejną pozycję, czyli o usuwiska na samej Biskupiej 
Górce. Tam się ubiegamy o jakieś dofinansowanie? Z NFOŚ?  
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Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Jest prowadzony nabór do NFOŚ-iu, do Narodowego Funduszu osuwiska i tam 
chcemy się ubiegać, ale też równolegle szukamy źródeł, które pomogłyby nam 
zapewnić finansowanie tych osuwisk. Tam jest pięć etapów i jesteśmy w stanie te 
zadania tak podzielić znając kolejności, ustalając hierarchię ważności tych osuwisk, 
żeby próbować różnego finansowania zarówno z NFOŚ-iu jak i w razie czego ze 
źródeł rządowych. To są takie działania na takie dotacje właśnie na tematy 
związane z zagrożeniami, z osuwiskami. Też tutaj szukamy tych źródeł 
finansowania. To są działania komplementarne do rewitalizacji. One nie będą 
przedmiotem rewitalizacji. Taki tez jest warunek finansowania z drugiej strony, że 
jeżeli na pewno nie może być w rewitalizacji to ma szanse ubiegać się o te 
dodatkowe źródła czy z NFOŚ-iu czy z subwencji z dotacji rządowej. Także tutaj 
będziemy starali się ubiegać o te zadania, chociażby po to, żeby teraz 
wyprzedzająco działać, kiedy się kształtuje w ogóle zakres rewitalizacji. Nie da się 
zrobić technicznie na Biskupiej Górce żadnych innych działań jeżeli nie poradzi się 
na początku z osuwiskami. Taka jest specyfika tego miejsca.    
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Chciałam jeszcze zapytać o dwie rzeczy. Jedna rzecz to konkurs na Długi Targ i 
Długą. Która jednostka będzie to prowadziła?   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Na obecnym etapie, kiedy jest to działanie przed inwestycyjne to tutaj wiodącym 
jest Zarząd Dróg i Zieleni jeśli chodzi o zaprogramowanie tego przedsięwzięcia. 
Sam konkurs architektoniczny gdyby do niego doszło to będzie go nadzorowała 
Urbanistyka nasza, natomiast nagrodą w tym konkursie lub w tym jest 
dokumentacja projektowa, stąd ten milion złotych szacowany jako na rok 2017, w 
którym to roku bardzo byśmy chcieli posiadać dokumentację.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Czy państwo już wiecie czy to będzie obejmowało same nawierzchnie czy też, bo 
tam trzeba też sieci przełożyć?    
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Prowadzimy pewne działania równolegle przygotowawcze, bo o ile wygląd 
zewnętrzny Długiej i Długiego Targu powinien być przedmiotem szerokich analiz i 
dopasowań jeśli chodzi o tematy związane z zabytkowością tego przedsięwzięcia i 
jego charakterem, o tyle sieci są tutaj wtórne, więc mogą być równolegle 
prowadzone prace nad sieciami i tak też staramy się działać razem z GIWK-iem, 
którego sieci tam głównie są, żeby opracować także koncepcję, dokumentację 
przełożenia sieci, a w efekcie w tych pracach dokumentacyjnych nad nawierzchnią 
Długiej i Długiego Targu i tymi walorami estetycznymi będą te prace pewnym 
uzupełnieniem i razem albo w jednym przetargu, albo w jakiś sposób rozdzielając 
będzie prowadzona realizacja zarówno tego co pod ziemią jak i tego co na 
wierzchu. Ale dokładny zakres nie jest jeszcze znany.   
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Ostatnie pytanie. Rozumiem, że efektem jest przeniesienie monitoringu z Piwnej 
na Zabłotną czy Wiesława, już nie wiem dokładnie jaki będzie ten adres nowego 
komisariatu, ale ten komisariat, już chyba kamień węgielny był wmurowywany jakiś 
czas temu. Czy państwo wiecie, kiedy będzie otwarcie komisariatu?   
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Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Dokładną datę trudno teraz powiedzieć. To jest zadanie rządowe. Nasze działania 
jak gdyby, które są realizowane są generalnie wspierające jak właśnie monitoring …  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Grunt.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
O gruncie nie wspomnę. Natomiast z punktu widzenia samego prowadzenia tej 
inwestycji to musielibyśmy sprawdzić.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Dziękuję bardzo.   
 
Radna Dorota Dudek – członek Komisji  
Chciałam swoim pytaniem wrócić do kwestii parkingu. Czy jest oszacowana już 
mniej więcej ilość miejsc parkingowych, które mają powstać?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Tak. Jest to parking jeśli dobrze kojarzę, a za chwilkę to sprawdzę, na ok. 700 
miejsc w kilku poziomach, podziemnym, naziemnym i jest w kubaturze jeden czy 
dwa poziomy na zewnątrz.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Jeszcze jedno pytanie chciałbym zadać dotyczące drogi krajowej nr 7 do granicy 
miasta. Będziemy aplikować w kwietniu. Rozumiem, że środki na 2016 to są tylko 
te, które są na dokumentację.   
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Dokumentacja jest skończona. GARG ją finansował. Zabezpieczamy środki od 
przyszłego roku generalnie. Musimy złożyć wniosek aplikacyjny, dostać 
dofinansowanie, podpisać umowę, nawet zlecić roboty, a pieniądze zabezpieczamy 
w tym roku, w którym są płatności, a nie w tym, w którym zaczynają się procedury, 
więc oceniamy, że od 2017 roku.   
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Maksymalny poziom dofinansowania?  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
85%.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Czy dajemy sobie jakiś pułap jak ta droga jest opłacalna przy jakim poziomie 
dofinansowania? Jak to generalnie wygląda? 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Tym pułapem jest to ile możemy z własnych środków wyłożyć. My w planie 
inwestycji 2020 przyjmowaliśmy dofinansowanie chyba ok. 70%, że środków 
własnych będzie 30%, 70% dofinansowania unijnego. To co wpisujemy do 
Wieloletniej Prognozy Finansowej to jest kwota 20% na 80%. Wiadomo, że jakaś 
rezerwa musi być, być może jakieś płatności poprzedzające, więc nie 
wykorzystujemy całej kwoty wkładu własnego, którą gdzieś tam w Wieloletniej 
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Prognozie rezerwowaliśmy na Trasę W-Z, ale wydaje się że te 70% to jest to 
minimum, które chcielibyśmy uzyskać.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Miejsc jest 475, w tym 17 dla niepełnosprawnych, 4 kondygnacje parkingu. Wartość 
szacunkowa ok. 21 mln brutto.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Dokumentacja dla przyszłych projektów chciałam dopytać co to jest za obiekt przy 
Stryjewskiego 23? Czy to jest basen?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Nie.  
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
To jest pawilon, w którym są usługi, sklepy.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Co my będziemy z tym robić?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
On jest w tak kiepskim stanie, że jednym z pomysłów jego zmodernizowania jest 
jego inteligentna rozbiórka i wyburzenie polegające na tym, że bezpośrednio na 
jego plecach planujemy wybudować obiekt nowy i tak przeprowadzić najemców, 
żeby… bądź zbudować na działce obok… 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Bo jest wariant wyburzenia i zbudowania w tym samym miejscu, ale jest kwestia co 
z najemcami, bo oni tam prowadza swoją działalność gospodarczą i trzeba by się 
zmierzyć jak zrekompensować przynajmniej koszty, które są ponoszone, bądź 
wybudowanie w innym miejscu, bo pojawiła się nowa lokalizacja jakieś 100 metrów 
dalej i wtedy wybudowanie i przeniesienie, zburzenie i do rozstrzygnięcia kwestia 
co dalej z tym miejscem, które zostanie po wyburzeniu.    
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
W obu przypadkach chodzi o to, żeby do minimum skrócić czas, kiedy będzie można 
z funkcjonalności tych, które są w pawilonach korzystać, żeby ci najemcy ciągle 
mogli prowadzić swoją działalność. Czy to będzie na zapleczu tego obiektu, czy 
obok to idea jest taka, żeby nie przeprowadzać wyburzenia, budować nowego 
obiektu, bo w tym momencie na ładnych kilka miesięcy może nawet dłużej 
pozbawić najemców możliwości korzystania i jest to dodatkowo pod tym względem 
trudne i podjąć takie decyzje, żeby to zgrać ze sobą.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Chciałam jeszcze zapytać o dokumentacje związane z przygotowaniem rewitalizacji 
Biskupiej Górki. Czy państwo wiecie, kiedy te środki zostaną uruchomione, bo na 
razie będą takie prace przygotowawcze z naszego budżetu finansowane? A środki z 
ZIT-u kiedy będą uruchamiane?   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
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W tej chwili trwają jeszcze ostatnie ustalenia wewnątrz ZIT-u, ale te możliwości 
korzystania ze środków wydaje się, że nie będą wcześniej jak w przyszłym roku, bo 
teraz przez 2016 prowadzona by była cała procedura naboru do tego ZIT-owego 
wniosku. W tej chwili musza być jeszcze dokumenty formalne, które się dzieją, 
czyli te plany rewitalizacyjne, także wcześniej niż 2017. 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Cały ZIT ma być na koniec czerwca najwcześniej. Czyli potem ok. pół roku 
procedura oceniania i wynik.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Co za pogotowie opiekuńcze będziemy przy Sobieskiego robić?  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Pogotowie opiekuńcze to jest projekt, który jest od kilku lat już realizowany, bo w 
tej chwili pogotowie opiekuńcze jest w budynku na Leczkowa, czyli tam gdzie jest 
Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie, łączony i jest przygotowany projekt nowego 
zagospodarowania działek miejskich przy ul. Sobieskiego. Tylko, że ten projekt 
zakłada trzy oddzielne budynki, które … 
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
To jest top miejsce, gdzie myśleliśmy o tym pogotowiu alkoholowym?  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Nie. To jest inna działka. W tej chwili mamy wielki taki duży kołchoz, w którym 
pogotowie opiekuńcze… To są teoretycznie dzieci, które powinny przebywać tam 
do roku. Mamy je w starym modelu w tej chwili, czyli taka duża, mówiąc brzydko 
„przechowalnia”. Od takich odeszliśmy w przypadku domów dziecka, przeszliśmy 
na domy dla dzieci, czyli te 14 osobowe placówki. I tak samo chcielibyśmy, żeby 
pogotowie opiekuńcze miało podobny komfort, stąd te nowe pogotowie opiekuńcze 
składać ma się z trzech budynków, co też nam w przyszłości daje, że jeżeli w 
przyszłości spadnie liczba dzieci w pogotowiach opiekuńczych to jeden budynek 
możemy wyłączyć załóżmy na dzienny dom pomocy, lun na przykład na dom seniora 
taki środowiskowy, czyli też 14 osobowy. To jest dużo większa funkcjonalność. 
Każdy z nich działałby, zarządzany przez jedną jednostkę, ale funkcjonować jako 
oddzielne budynki.   
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Ostatnie pytanie. Dużo ważnych rzeczy będzie się działo w tym naszym mieście. 
Chodzi mi o dwie drogi czyli Kampinoska od Srebrnej do Niepołomickiej i później od 
Nowiny do osiedla Jodłowy Park. Czy tutaj wszystko będziemy robili z naszych 
środków, czy tam też deweloperzy się dokładają?    
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Na dzień dzisiejszy przede wszystkim chodzi o to, żebyśmy posiadali dokumentację, 
określili zakres prac. Jeżeli w międzyczasie pojawią się, a na dzisiaj takich nie ma, 
pojawią się kolejne możliwości umów partycypacyjnych czyli w memencie 
ubiegania się przez danego inwestora o pozwolenie na budowę to oczywiście 
będziemy łączyć finansowanie prywatne z miejskim.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
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Czyli przygotowanie z dokumentacją. 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Chcemy poznać zakres i go realizować.     
 
Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący poddał pod głosowanie 
przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego 
w druku nr 583. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 

Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Panią Jolantę Ostaszewską – Dyrektor Wydziału 
Budżetu Miasta i Podatków, w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, 
przy 0 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, pozytywnie zaopiniowała 
projekt uchwały, zawarty w druku nr 583. (Opinia nr 28-2/125-6/2016).  
 

PUNKT – 4 
 
Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok  – druk nr 584.                         
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
3 marca 2016 r. - BRMG-S.0006.32.2016). 
 

Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków, w 
imieniu wnioskodawcy, przedstawiła projekt uchwały. 
 

Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji podziękował za przedstawienie 
projektu uchwały, a następnie otworzył dyskusję i zadał pytania: 
Mieliśmy jakiś czas temu kwestie przejścia dla pieszych przy Teatrze Miniatura, 
które było wygaszone, a teraz się mówi, że może je … Tam była kwota 900 tys. zł. 
Teraz mamy przejście sygnalizacji świetlnej przy Jesionowej.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Przy Jesionowej to jest przejście dla pieszych na wyspę tzw. przy Galerii 
Bałtyckiej, bardzo niebezpieczne przejście i tam zbadano ten wątek pod kątem 
przygotowania dokumentacji i ambitny plan mieliśmy taki, żeby zrealizować to 
zadanie jeszcze do końca ubiegłego roku, natomiast dokumentacyjnie zeszło 
troszeczkę dłużej. Nie było to tak proste jak się wydawało, że można skorzystać z 
istniejącej kanalizacji teletechnicznych i trzeba było to dłużej projektować i w 
efekcie powyższego w tej chwili będzie uruchamiane to przedsięwzięcie i do końca 
marca, taki jest ambitny plan, czyli już niedługo, żeby je zrealizować, ale to jest 
temat już wcześniej zgłaszany po kolejnych wypadkach drogowych, które tam mają 
miejsce z udziałem pieszych. 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
To jest budowa sygnalizacji, a nie nowego przejścia. Przy Miniaturze jest kwestia 
rozsunięcia torów. To był zupełnie inny poziom przedsięwzięcia. 
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Tam było 900 tys., a tu widzę, że całe zadanie ma kosztować prawie 1,5 mln zł.  
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Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
To jest podana ogólna kwota na sygnalizacje.     
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Czyli 1,5 mln zł to jest kwota na wszystkie sygnalizacje? Czyli tam 200 tysięcy?  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Tak.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Mieliśmy chyba mieć w tym roku już środki przekazywane na Nową Bulońską. 
Natomiast ostatnia informacja była, że jest kwestia przesunięta na kolejny rok. 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Przesunął się konkurs z pierwszego kwartału 2016 r. na czwarty kwartał 2016. W 
związku z tym nasze główne środki, które dzisiaj mamy będą się skupiały na 
rozpoczęciu spraw związanych z odszkodowaniami, z uruchomieniem z RID-ów. 
Natomiast realizacja będzie z takim rozmachem startowała bardziej w roku 2017 na 
początku, w związku z tym przesunięcie.    
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
A będziemy to zmieniać właśnie w budżecie?  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Nie ma takiej potrzeby, bo pieniądze, bo to co jest w budżecie to na wykupy 
gruntów pójdzie w całości, być może trzeba będzie jeszcze dołożyć.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Biuro Prezydenta ds. Kultury. Przeznaczamy 50 tys. zł na koncert Nigela 
Kennedy`ego z Cappelą Gedanensis. Jak obserwowałem to jest koncert w 
prywatnym miejscu czyli w Starym Maneżu, biletowany także za dosyć wysokie 
kwoty, w związku z tym czemu my dopłacamy do tej imprezy i to tak dużą kwotę?  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
Jeżeli chodzi o takie szczegóły to będę musiała wziąć kosztorys z Biura Kultury i 
państwu przekazać, bo nie znam całości kosztów i dlaczego te 50 tys., ale te 50 
tys. to jest w ramach promocji miasta przy tym wydarzeniu. Miasto Gdańsk jako 
współorganizator logo pojawi się itd.   
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Ten koncert jest wyprzedany. Nie trzeba promować dodatkowo.  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
To, o co pan przewodniczący pyta ustalę z Biurem Kultury i przekażę państwu 
informację jaki jest kosztorys i dlaczego dofinansowujemy.  
 
Radna Dorota Dudek – członek Komisji  
Te mieszkania pozyskiwane od deweloperów to one są z przeznaczeniem na 
sprzedaż?  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
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Nie. To są na nasze potrzeby, dla tych osób, które są zapisane na mieszkania 
komunalne. My po prostu nie sprzedajemy gruntu, tylko wymieniamy się.  
 
Radna Dorota Dudek – członek Komisji  
To wiem, tylko chciałam się dowiedzieć co się potem dzieje.  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
Na nasze potrzeby, dla osób, które są w kolejce na mieszkania komunalne.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Zwiększamy dochody realizowane przez ZDiZ z tytułu ze strefy płatnego parkowania 
o 2 mln 610 tys. zł, ale to są jakieś dodatkowe dochody, bo moja intencja jest 
taka. Ile w 2015 r. mamy wpływów ze strefy płatnego parkowania?  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
Ta kwota, którą tu wprowadzamy to jest prawie drugie tyle, ale ok. 2 mln było 
zaplanowanych i dodatkowo wprowadzamy 2 mln, ale to jest powiązane z 
rozbudową sieci. Przede wszystkim nowe parkomaty i możliwość płatności kartą. To 
też ułatwi jednak korzystającym z dokonania tej opłaty, a nie parkowanie bez 
opłaty.  
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Mam pytanie kolejnego punktu, który mnie ogromnie cieszy prace ratownicze 
Bramy Nizinnej i mam dwa pytania. Po pierwsze czy w ramach tych 4,5 mln, które 
przeznaczamy na te prace ratownicze, wiem, że to jest ogromna kwota, natomiast 
pamiętam, że milion raptem wystarczył na przygotowanie dokumentacji i doraźne 
zabezpieczenie, więc chciałam się dowiedzieć, czy to wszystko co jest wymienione 
w zakresie tych prac ratowniczych faktycznie uda nam się wykonać za 4,5 mln? Czy 
te szacunki są w miarę bezpieczne? Tu mamy enumerowane co planujemy z tego 
tytułu zrobić.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Taki jest ambitny plan GZNK.  
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Ambitny czy optymalny? Właśnie to bym chciała wiedzieć.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Pracując na obiekcie zabytkowym można by powiedzieć, że on jest ambitny. 
Natomiast tutaj jest to oszacowane przez GZNK na bazie dotychczasowego badania 
i analiz tego obiektu, którymi też dysponują. 
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Czyli jeżeli coś nad normatywnego się nie stanie to powinno to wystarczyć.   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Dokładnie.  
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Mam jeszcze jedno pytanie odnośnie tego samego punktu. Rozumiem, że bazujemy 
na podstawie tych projektów, które zostały wykonane w ubiegłym roku, więc 
jesteśmy w stanie przewidzieć całość prac ratowniczych, rewitalizacyjnych Bramy 
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Nizinnej, więc mam pytanie czy po skończeniu tego, co mamy przewidziane na rok 
2016 czy zostanie nam coś jeszcze do zrobienia takiego konkretnego, czy zostanie 
już tylko utrzymanie zabytku w niepogarszającym się jakoś dramatycznie stanie? 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
W sensie tej Bramy?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Trudno nam odpowiedzieć. Miało to być też działanie kompleksowe, bo tam jest 
przewidziane udostępnienie tych obiektów, żeby ten obiekt funkcjonował, więc 
zakładamy, że to jest kompleks prac. Przynajmniej nie planujemy w najbliższym 
czasie następnych prac wysokościowych. Dodatkowo przygotowujemy działania 
drogowe, które będą pozwalały jak nie całkowicie zamknąć to zmniejszyć ruch 
tylko do pojazdów osobowych, czyli mówimy o objeździe Bramy Nizinnej przez 
most kolejowy.  
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Jak Ida te prace?     
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
To jest w tej chwili w programowaniu. Chcielibyśmy, jeśli będzie taka możliwość 
już w tym roku zacząć prace, na które są przewidziane środki. Chodzi nam o to, 
żebyśmy nie tylko umożliwili objazd Bramy Nizinnej i zapewnili tym samym 
komunikację miejską, która musi tamtędy jeździć, ale żeby nie jeździła pod bramą, 
ale też chodzi o taki tonaż tego mostu, że będzie mógł tam wszelki ciężki sprzęt 
przejechać, również ten, który dzisiaj stoi na przejazdach kolejowych, bo nie może 
przejechać pod bramą.  
 
Radna Magdalena Olek – członek Komisji  
Idealne byłoby w ogóle zamknięcie i udostępnienie tylko dla ruchu pieszego i 
rowerowego i wtedy nie dopuszczalibyśmy do dalszej degradacji zabytku. Dziękuję. 
 
Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący poddał pod głosowanie 
przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego 
w druku nr 584. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 

Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Panią Jolantę Ostaszewską – Dyrektor Wydziału 
Budżetu Miasta i Podatków, w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, 
przy 0 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, pozytywnie zaopiniowała 
projekt uchwały, zawarty w druku nr 584. (Opinia nr 28-2/126-7/2016).  
 
 

PUNKT – 5 
 

Budżet Obywatelski 2015 – Modernizacja istniejącego ciągu pieszego – bulwar na 
ciąg pieszo – rowerowy z wydzieleniem ścieżki rowerowej na Przymorzu – 
dokończenie projektu. 
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Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Projekt z zeszłego roku. Jak państwo doskonale pamiętają, nasza Komisja ma w 
zakresie nadzorowanie kwestii Budżetu Obywatelskiego, w związku z tym wszelkie 
tematy od wnioskodawców przyjmujemy i rozpatrujemy na posiedzeniach Komisji. 
Także bardzo proszę wnioskodawców o dwa słowa o czym mówimy dzisiaj.  
 
Pan Krzysztof Skrzypski – reprezentujący wnioskodawcę projektu  
Jestem z upoważnienia wnioskodawcy. To składała pani Aleksandra. To jest starsza 
osoba. 
 
Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Rzeczywiście w ubiegłym roku otrzymaliśmy do realizacji zadanie związane z 
modernizacją ciągu pieszego od ul. Chłopskiej do Dąbrowszczaków. 
Przygotowaliśmy dokumentację projektową i projekt zakładał m. in. wymianę 
konstrukcji nawierzchni tego ciągu, wydzielenie też takiej przestrzeni dla ruchu 
rowerowego poprzez budowanie takich specjalnych piktogramów po prawej stronie 
w kierunku ul. Dąbrowszczaków. Projekt również zakładał odtworzenie, remont 
istniejących schodów terenowych, małą architekturę, kosze, ławki, stojaki 
rowerowe i w zasadzie to chyba wszystko było. Po sporządzeniu tej dokumentacji 
projektowej, oczywiście projekt był cały czas na bieżąco uzgadniany, konsultowany 
z oficerem rowerowym, z wnioskodawcą. To była ta pani Aleksandra. Ona była parę 
razy proszona na spotkania, a więc to wszystko było z nią uzgadniane, takie 
uzgodnienie mamy. Okazało się, że inwestycja na etapie opiniowania do budżetu 
została niedoszacowana. Za te pieniążki, które mieliśmy w planie czyli za te 500 
tys. zł z kosztorysu wynikało, że możemy zrobić tylko połowę ciągu głównego. W 
związku z tym ustaliliśmy z wnioskodawczynią, pani wnioskodawczyni z przykrością 
zgodziła się, nie miała wyjścia, kosztorys jest taki, zakres taki, tam jeszcze w 
trakcie tych prac projektowych wychodziły różne jeszcze inne jakieś takie typu ciąg 
boczny, schody terenowe, włącznie do takiego placu rekreacyjnego też z Budżetu. 
Także to się cały czas rozrastało. Przy tej kolejnej edycji była u nas ta pani i wzięła 
ten kosztorys na ten drugi etap i składała wniosek, ale niestety ten wniosek nie 
zdobył odpowiedniej ilości głosów i nie przeszedł. Natomiast my ogłosiliśmy 
przetarg i okazało się, że mamy oszczędności po przetargu, że kosztorys był 
troszeczkę wyższy, natomiast wykonawca zaoferował niższą cenę. Była to kwota 
prawie 350 tys. zł brutto. Więc mieliśmy jeszcze oszczędności poprzetargowe i za 
te oszczędności poprzetargowe wykonaliśmy jeszcze dalszy etap, ok. 82 mb tego 
ciągu głównego jako zamówienie uzupełniające, nawet nie ogłaszaliśmy przetargu, 
tylko mieliśmy taką możliwość…   
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Ile zostało do realizacji projektu w całości?   
 
Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Jeszcze zostało, już mówię. Zrealizowaliśmy 370m, 575 ma cały ten ciąg, czyli ok. 
200 m, ale oprócz tego są ciągi boczne, to jeszcze trzeba by było zrealizować. 
Oprócz tego fragmentu zielonego czyli ok. 200 m i wyremontować te schody 
terenowe, które prowadzą do tego terenu.      
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Na ile Dyrekcja szacuje koszt?    
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Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Z kosztorysu wynika, ale to też może się okazać, że będzie mniej, ale na razie z 
kosztorysu wynika, że to jest kwota 560 tys. zł z tymi schodami, z małą 
architekturą, z ławkami, z koszami i z jedną częścią stojaków rowerowych.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Czyli reasumując. Na etapie sprawdzania wniosku wnioskodawcy koszt został 
obliczony na pół miliona złotych. Po tym jak mieszkańcy zagłosowali okazało się, ze 
to nie jest pół miliona złotych tylko 1 mln zł 60 tys. zł. Państwo razem z 
wnioskodawcą stwierdzili, że robią państwo połowę za tą kwotę, która została 
przekazana tj. pół miliona złotych, ale okazało się, że po przetargu to jest 370 tys. 
zł i można było za te pozostałe 130 tys. zł zrobić jeszcze kawałek. Teraz pozostało 
to co pozostało i państwo szacujecie to na 560 tys. zł.  
 
Pan Krzysztof Skrzypski – reprezentujący wnioskodawcę projektu  
Według tego pierwszego kosztorysu.  
 
Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Tak, ale może się okazać, że znowu będzie to mniej, bo nie wiem jak się zachowa 
rynek. Nie wiem jakie oferty złożą wykonawcy jeżeli byśmy wystawiali to na 
przetarg.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Jak się domyślam w budżecie Dyrekcji nie ma zabezpieczonej tej kwoty, żeby 
dokończyć to zadanie. 
 
Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Nie ma.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Czy pełnomocnik wnioskodawcy chciałby coś dodać do tego tematu?  
 
Pan Krzysztof Skrzypski – reprezentujący wnioskodawcę projektu  
Pytanie jest od mieszkańców, bo od tego się zaczęło. Na ten rok jest zgłoszony 
nowy projekt. To jest ul. Jagiellońska, który miał się tu połączyć z tym i teraz 
dajmy na to, że jeżeli przetargowo Jagiellońska się zmieści to tak naprawdę tu 
dojdziemy do tego miejsca i tego (zostało pokazane na mapie) i zostajemy i po 
prostu mieszkańcy pytają co jest dalej z tym projektem, na który głosowali. My nie 
wiemy trochę jak się zachowa … Te osoby, które się zaangażowały w reklamę tego 
projektu, co teraz zrobić? Tak jak pani wspomniała, jeżeli mielibyśmy zgłosić, bo 
pani Ola nie zgłaszała w ostatniej edycji tego projektu jakby na nowo. Nie 
zgłaszała, to ja wiem na pewno, bo ja to na bieżąco jakby koordynują na 
Przymorzu. Zresztą to w Internecie było widać kto złożył jakie projekty. Nie 
składała i teraz za bardzo nie wiemy jak się zachować. Stąd pytanie, żeby o tym 
porozmawiać, żeby dowiedzieć, czy jest jakieś inne rozwiązanie poza takim, że 
trzeba będzie mieszkańców prosić jeszcze raz o glosowanie tak naprawdę na ten 
sam projekt. Bo będzie dziura. Wszyscy myśleli, że to zrobimy kompleksowo w 2015 
roku bulwar, w 2016 Jagiellońską, połączymy to tu. Poza tym na stronie dalej u 
państwa projekt wisi w realizacji, że projekt zrealizowano za 349 tys. zł i do mnie 
wprost mieszkańcy pytają co z resztą. Na projekt przeznaczone było 490 tys. Na 
stronie jest cały czas to. Ja tylko informuję, bo to są pytania.     
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Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Dziękuję.   
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Wszelkie uzgodnienia dla całości tego projektu są poczynione? Tam zarówno oficer 
rowerowy, jak i wszelkie kwestie dokumentacji, to wszystko jest gotowe do 
realizacji?  
 
Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Tak.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Jedyne co nam pozostaje to jako Komisja to zawnioskować do Pana Prezydenta o 
to, żeby poszukać środków na dokończenie tego projektu, bo innej możliwości tutaj 
nie widzę.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Inna opcja jest, żeby państwo jeszcze raz złożą do kolejnej edycji.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
I dać mieszkańcom jeszcze raz głosować na to, na co już zagłosowali? 
 
Pan Krzysztof Skrzypski – reprezentujący wnioskodawcę projektu  
Czy była podobna sytuacja?  
 
Radna Dorota Dudek – członek Komisji  
Tak.  
 
Pan Krzysztof Skrzypski – reprezentujący wnioskodawcę projektu  
Jak to rozwiązano?  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Dom Zarazy. Też zostało wyliczone jako obiekt zabytkowy na ponad 400 tys. zł, 
natomiast po wejściu na teren prac okazało się, że tam zakres jest dużo większy.  
 
Radna Dorota Dudek – członek Komisji  
Była jeszcze pani radna Lodzińska, przyszła na Komisję Kultury wnioskować o to, 
żeby był zgłoszony dodatkowy projekt i pytałam dlaczego w drodze wyjątku, że 
jeżeli powtórzy się taka sytuacja, to za każdym razem będziemy musieli się tak 
samo zachować. Czyli w tym przypadku chyba też powinniśmy skierować to do 
Prezydenta. To chodziło chyba o Wrzeszcz Górny. 
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Tam były wątpliwości co do ogólnodostępności tamtego projektu. To prawda, 
natomiast troszeczkę inny, nie na zasadzie, że zabrakło środków na dokończenie 
tego projektu.   
 
Radna Dorota Dudek – członek Komisji  
Ale było to poza budżetem?  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Tak, to było też ze środków budżetowych. To prawda.  
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Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Sienna. Też taki przykład.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Tam też było niedoszacowane? Pachołek chyba też był niedoszacowany. Schody na 
Pachołek. Ale to chyba ZDiZ robił.   
 
Pani Izabela Jaworska – przedstawiciel Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska   
Akurat ja w ZDiZ pracowałam w tym czasie w inwestycjach, także tam byłam i tu 
byłam.  
 
Pan Krzysztof Skrzypski – reprezentujący wnioskodawcę projektu  
Pytanie jest o tyle istotne, że jest plan składania projektów w tym roku o 
Piastowską i wtedy klamrą zamyka się wszystko. Pytanie co z tym kawałkiem.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Zapytamy jako Komisja i Pan Prezydent na pewno nam odpowie w terminie przed 
tym jak będzie możliwość składania wniosków, które jest w kwietniu. Na pewno 
otrzymamy taką informację w marcu, także ją przekażemy.  
 

USTALENIA KOMISJI - WNIOSEK                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska prosi Pana Prezydenta o 
rozważenie możliwości  wygospodarowania środków finansowych z budżetu Miasta 
Gdańska na dokończenie realizacji projektu z Budżetu Obywatelskiego 2015 z V 
Okręgu Konsultacyjnego: Modernizacja istniejącego ciągu pieszego – bulwar, na 
ciąg pieszo – rowerowy z wydzieleniem ścieżki rowerowej. Lokalizacja: Bulwar 
pieszy na odcinku od ulicy Chłopskiej (wylot z tunelu pod ul. Chłopską) w kierunku 
ul. Dąbrowszczaków z połączeniem do Parku Reagana. 
 
Wniosek został podjęty przez Komisję jednogłośnie – 4 głosami za.  
 
Wniosek Nr 28-2/10-1/2016 stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  
 

PUNKT – 6 
 
Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Ze spraw organizacyjnych odnośnie prac naszej Komisji. Był wniosek pani radnej 
Dulkiewicz o spotkanie w Ergo Arenie. Cały czas pamiętam. Natomiast problem 
polega na tym, już wyjaśniam, w styczniu były Mistrzostwa Europy w Piłce Ręcznej 
i Komisja Turystyki i Promocji zaplanowała takie spotkanie. Nie chcieliśmy 
dublować. W miesiącu lutym były ferie zimowe i pani Prezes Sekuła także 
korzystała z tym czasie z urlopu. W związku z tym nie było możliwości spotkania 
się. Pamiętam, że wniosek dotyczył tego także, żeby to było w dzień meczowy 
najlepiej.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Już nie powiem, kto dodał uzupełniając moją sugestię. 
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Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Jedyna możliwość, żeby zrealizować ten postulat jest taka w miesiącu marcu, żeby 
to był 24 marca, a to niestety jest Wielki Czwartek, co dla niektórych z państwa 
może być kłopotem. Więc pytam, czy szukać na 24 marca, czy szukać innego dnia w 
marcu, czy inny termin?   
 
Radna Dorota Dudek – członek Komisji  
Ja bym była za innym terminem.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Wydaje mi się, że marzec robi się intensywny przez to, że są te dwie sesje i jeszcze 
jest sesja uroczysta. Jest więcej Komisji. Jeszcze Wielkanoc. Może spokojnie w 
kwietniu, ale nie wiem do kiedy są rozgrywki.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Na pewno w kwietniu są.  
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Uważam, że nie ma co się upierać na ten dzień meczowy.  
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Czyli nie w marcu, a w kwietniu, a jak nie będzie możliwości zrobienia takiego, to 
zrobimy zwykłe posiedzenie, ale w Ergo Arenie.   
 
Pani Aleksandra Dulkiewicz – Wiceprzewodnicząca Komisji 
Może nie wszyscy mieli okazję obejrzeć zaplecza. To warto zobaczyć, tym bardziej, 
że też środki przeznaczyliśmy w 2016 r. na poprawienie tych systemów dotyczących 
bezpieczeństwa czy też dostosowania ich do przepisów.   
 
Radny Piotr Borawski – Przewodniczący Komisji 
Dziękuję bardzo. Zrozumiałem sugestię. Pamiętam sprzed roku prośbę pana 
radnego Milewskiego dotyczącą InnoBaltici. Niestety nie mogę się z nim 
skomunikować, żeby wyjść naprzeciw. Czy są jeszcze jakieś sprawy wniesione?  
 
 

Nie było wolnych wniosków, ani spraw wniesionych, w związku z tym 
Przewodniczący zamknął posiedzenie Komisji. 
 

Koniec -  godz.17:40. 
 
 

Przewodniczący 
Komisji Strategii i Budżetu RMG 

 
 

Piotr Borawski 
 

 
 
Protokół sporządziła: 
Joanna Świeczkowska 



Projekt aktualizacji Założeń
do planu zaopatrzenia w ciepło, 

energię elektryczną i paliwa gazowe 
miasta Gdańska do roku 2031

Gdańsk, luty 2016 r.



1

Zgodnie z art. 18 ust. 1 Prawa energetycznego, DO ZADAŃ WŁASNYCH GMINY w zakresie zaopatrzenia w 

ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe NALEŻY:

 planowanie i organizacja zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa na 

obszarze

 planowanie znajdującego się na terenie gminy oświetlenia

 finansowanie znajdujących się na terenie gminy oświetlenia ulic, placów i dróg

 planowanie i organizacja działań mających na celu racjonalizację zużycia energii

i promocję rozwiązań zmniejszających zużycie energii na obszarze gminy

Projekt założeń – podstawa prawna

OBOWIĄZEK WYKONYWANIA „Projektów założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię

elektryczną i paliwa gazowe” nakłada USTAWA – PRAWO ENERGETYCZNE

„Projekt założeń” jest zgodny z założeniami „Polityki energetycznej Polski”

Na podstawie art. 19 ust. 1 i 2 Prawa energetycznego, PREZYDENT MIASTA
OPRACOWUJE „PROJEKT ZAŁOŻEŃ” dla obszaru gminy NA OKRES CO NAJMNIEJ 15 LAT.



Koszty usług 

energetycznych

optymalizacja kosztów usług 

energetycznych

Cele Projektu aktualizacji Założeń

CELE

Bezpieczeństwo 

energetyczne
ocena stanu bezpieczeństwa 

energetycznego gminy w 

zakresie stanu istniejącego 

jak również perspektywy 

bilansowej do roku 2031

Konkurencja na rynku 

energii

rozwój konkurencji na rynku 

energii

Ceny oraz dostęp usług 

energetycznych
zapewnienie odbiorcom 
energii pełnej dostępności 
usług energetycznych oraz ich 
racjonalnej ceny

„Polityka energetyczna 

Polski”
zapewnienie zgodności 

rozwoju energetycznego 

gminy z „Polityką 

energetyczną Polski”

hasłowość

Projekt zawiera pełną charakterystykę energetyczną gminy w zakresie:

 źródeł zasilania

 sieci przesyłowych i dystrybucyjnych wraz z bilansem zużycia energii i paliw

 oraz wykorzystaniem OZE

 scenariusze rozwoju tych systemów do 2031 r.

Plany rozwojowe 

przedsiębiorstw
ocena dostosowania planów 

rozwojowych przedsiębiorstw 

energetycznych do strategii 

rozwoju społeczno-

gospodarczego gminy

Ochrona środowiska

i OZE

stworzenie warunków dla pełnego rozwoju 

gospodarki skojarzonej i ocena potencjału 

paliw odnawialnych ze wskazaniem 

możliwości jej wykorzystania oraz poprawa 

stanu środowiska naturalnego

Potrzeby energetyczne

zaproponowanie optymalnego 

modelu pokrycia potrzeb 

energetycznych na terenie 

gminy



Zakres Projektu aktualizacji Założeń

Streszczenie i rekomendacje

Wprowadzenie

Charakterystyka Miasta

System zaopatrzenia w ciepło

System  elektroenergetyczny

System gazowniczy

Stan zanieczyszczenia atmosfery spowodowany przez systemy energetyczne 
miasta

Możliwości wykorzystania odnawialnych źródeł energii (OZE)

Scenariusze zaopatrzenia Miasta w ciepło, energię elektryczną
i paliwa gazowe

Finansowanie inwestycji

Mapy systemów energetycznych



System zaopatrzenia w ciepło

Potrzeby 
cieplne miasta 

Gdańska 
pokrywane są 
dzięki pracy

miejskich 
scentralizowanych 

systemów 
ciepłowniczych 

(GPEC)

kotłowni lokalnych

indywidualnych 
źródeł ciepła, w 
tym systemów 

etażowych

źródeł 
przemysłowych 
(zakładowych)

402,0

1 453,4

1 855,4 MW

przemysł budownictwo

Bilans potrzeb cieplnych Gdańska



Elementy 
infrastruktury 

elektroenergetycznej 
na terenie miasta  

Gdańska

źródła energii 
elektrycznej,

sieci przesyłowe –
fragment Krajowego 

Systemu 
Elektroenergetycznego 

(KSE),

miejska sieć 
dystrybucyjna.

Zapotrzebowanie na moc elektryczną 
Gdańska

System zaopatrzenia w energię elektryczną

304,83 MWe

10,00 MWe
12,30 MWe

zapotrzebowanie
miasta (w tym
oświetlenie
publiczne)

trakcja tramwajowa

trakcja kolejowa

327,13 MWe

ROCZNE ZUŻYCIE ENERGII 
ELEKTRYCZNEJ na terenie miasta 
Gdańska wynosi ok. 1 600 GWh.



Na terenie miasta 
Gdańska 

zlokalizowane są 
następujące 

elementy 
infrastruktury 
gazowniczej

stacje redukcyjno-
pomiarowe

sieć gazownicza 
średnioprężna

u.p.

57,76
21,33

15,20

odbiorcy komunalni

przemysł

usługi

18,38

39,39

bez ogrzewania
z ogrzewaniem

M

Zapotrzebowanie Gdańska na gaz ziemny, [mln m3] 

System zaopatrzenia w paliwa gazowe

94,0 mln m3 



2012 2015 2020 2031

Scenariusz OPTEC 1 855,38 1 856,29 1 883,61 1 882,83

Scenariusz STERM 1 855,38 1 862,31 1 925,55 1 958,00
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Zapotrzebowanie na 
moc cieplną miasta 

Gdańska, MW

SCENARIUSZE ROZWOJU DO 2031 r.

System zaopatrzenia w ciepło

Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Gdańska z roku 2007 i w miejscowych planach 
zagospodarowania przestrzennego

prognozy rozwoju budownictwa w poszczególnych jednostkach urbanistycznych 

Projektowane scenariusze zmian zapotrzebowania na moc cieplną:

wariant optymalny energetycznie, z przeprowadzeniem pełnych programów 

termomodernizacyjnych (Scenariusz OPTEC)

wariancie stagnacji termomodernizacyjnej (Scenariusz STERM)

Podstawę do określenia przewidywanego zapotrzebowania na moc cieplną stanowi przyjęta ścieżka rozwoju Miasta
uwzględniająca  kierunki jego rozwoju określone w:



SCENARIUSZE ROZWOJU DO 2031 r.

System zaopatrzenia w energię elektryczną

budownictwa (przyrosty nowej substancji)

wykorzystania terenów rozwojowych (funkcje mieszkaniowe, usługowe i przemysłowe)

spodziewanych działań w zakresie poprawy efektywności energetycznej, mogących ograniczyć zapotrzebowania na moc elektryczną 

Projektowane scenariusze zmian zapotrzebowania na energię elektryczną:

wariant optymalnego rozwoju energetycznego (Scenariusz OPTEL)

wariant optymalnego rozwoju energetycznego i budowy nowych źródeł mocy 

(Scenariusz NEL)

Podstawę do określenia przewidywanego zapotrzebowania na moc elektryczną stanowi  prognoza rozwoju Miasta w 
zakresie:

2012 2015 2020 2031

Scenariusz OPTEL 329,13 373,62 431,88 510,03

Scenariusz NEL 329,13 382,25 491,12 572,24
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SCENARIUSZE ROZWOJU DO 2031 r.

System zaopatrzenia w paliwa gazowe

Projektowane scenariusze zmian zapotrzebowania na paliwa gazowe:

wariant optymalnego rozwoju energetycznego (Scenariusz GOPT)

wariant optymalnego rozwoju energetycznego i budowy nowych źródeł mocy – gazowej 

elektrowni lub elektrociepłowni w dzielnicy Płonia o mocy ok. 400 MW (Scenariusz GEL)

Podstawa określenia prognozy zmian zapotrzebowania na paliwa gazowe:

założenia przyjęte do projektowania ww. scenariuszy zapotrzebowania zarówno na ciepło jak i na energię elektryczną. W analizie 
uwzględniono również spodziewany ujemny trend demograficzny w mieście Gdańsku.

spodziewany ujemny trend demograficzny w mieście Gdańsku 

2012 2015 2020 2031

Scenariusz GOPT 91,00 97,01 107,02 127,04

Scenariusz GEN 91,00 100,56 158,59 737,80

0
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Polityka energetyczna Państwa

Przyrost zapotrzebowania na energię finalną Miasta Gdańska na tle prognozy z
„Polityki Energetycznej Polski do roku 2030”.

Rodzaj nośnika

Przyrost do 2031 r. 

Polityka 

Energetyczna Polski 

do 2030 r.

Scenariusz 1 Scenariusz 2

Energia elektryczna 55% OPTEL: 54,9% NEL: 73,9%

Gaz ziemny 29% GOPT: 35,1% GEN: 684,9%

Ciepło 50% OPTEC: 1,5% STERM: 5,5%



Współpraca międzygminna

Gmina Miasta Gdańska sąsiaduje z ośmioma gminami:
 Gmina Miasta Gdyni

 Gmina Miasta Sopotu

 Gmina Żukowo

 Gmina Kolbudy

 Gmina Miasta Pruszcz Gdański

 Gmina Pruszcz Gdański

 Gmina Cedry Wielkie

 Gmina Stegna

Współpraca 
międzygminna w zakresie 
zaopatrzania ciepło:

GM Sopotu - GPEC posiada plany inwestycyjne do roku 2020 dotyczące  uciepłownienia 
Sopotu od strony Gdańska

GM Pruszcz Gdański - GRUPA GPEC, przy sprzyjających warunkach ekonomicznych, 
rozważa budowę sieci ciepłowniczej w kierunku, stanowiącej własność ORCHIS Energia 
Sopot, lokalnego systemu ciepłowniczego opartego na kotłowni węglowej przy ul. 
Powstańców Warszawy w Mieście  Pruszcz Gdański

G Kalbudy - GPEC, przy sprzyjających warunkach ekonomicznych, posiada w planach 
rozbudowę gdańskiego scentralizowanego systemu ciepłowniczego na teren Kowal

Gmina Miasta Gdańska sąsiaduje z ośmioma gminami:



Możliwości wykorzystania Odnawialnych Źródeł Energii

OZE

Wykorzystanie systemów 
kolektorów słonecznych

(do produkcji ciepła)

Wykorzystanie paneli PV
(do produkcji energii elektrycznej)

Energii geotermalna(geotermia 
niskich entalpii z wykorzystaniem 

pomp ciepła)

Energia biomasy – energetyczne 
wykorzystanie gazów odpadowych –

biogazów z fermentacji osadów 
ściekowych oraz gazu 

składowiskowego

Największe możliwości 
wykorzystania paliw 
odnawialnych leżą po 
stronie energii Słońca

poprzez:

wyżej wymienione możliwości wykorzystania OZE znajdą swoje miejsce w sektorze tzw. 

energetyki rozproszonej, której rozwój związany jest z rozwojem kogeneracji

 ze względu na wchodzące w życie uwarunkowania prawne (ustawa o OZE), znaczenie 

biomasy stałej, jako paliwa do produkcji ciepła i energii elektrycznej poprzez 

współspalanie jej z węglem, może się znacznie zmniejszyć



PODSUMOWANIE

Rekomendacje:
Do realizacji, w przypadku systemu zaopatrzenia w ciepło powinien być rekomendowany scenariusz optymalny 
energetycznie (nazwany także Scenariuszem OPTEC), za czym przemawiają:

analiza rocznego zapotrzebowania na ciepło odbiorców
wielkość zużywanej energii pierwotnej
korzyści wynikających z realizacji danego wariantu scenariusza

prowadzenie intensywnych, lecz uzasadnionych ekonomicznie, działań w zakresie termomodernizacji 

tworzenie nowych zasobów budowlanych w oparciu o spełnienie wymogów dyrektywy w sprawie charakterystyki energetycznej budynków

optymalne wykorzystanie miejskiego systemu ciepłowniczego

Scenariusz OPTEC zakłada:

budowę nowych lokalnych systemów ciepłowniczych opartych o nowe źródła kogeneracyjne

sukcesywną modernizację źródeł ciepła z optymalnym wykorzystaniem nośników energii i zastosowaniem gazu ziemnego i odnawialnych 
źródeł energii 

wykorzystanie energii ze spalania frakcji komunalnej odpadów w planowanym do realizacji Zakładzie Termicznego Przekształcania Odpadów 
(ZTPO)

 W Projekcie aktualizacji założeń wykazano, że plany przedsiębiorstw energetycznych zapewniają 

realizację zawartych w jego treści założeń w zakresie zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i 

paliwa gazowe, w związku z czym nie zaistniała konieczność podejmowania przez Gminę Miasta Gdańska 

dalszych działań w zakresie planowania energetycznego

 Przyjęcie niniejszej uchwały nie powoduje skutków finansowych dla budżetu Miasta




